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گزارش ویژه

        ســرویس سیاسی -  کرباسچی معتقد است 
اراده نظام به شکل گیری مذاکرات کنونی بوده است 
و پاســخ به نامه ترامپ نشان دهنده اراده برای حل 
مسائل است. مردم خواهان آرامش و حل بحران ها 
هستند، درحالی که برخی جریان ها به دلایل منافع 
شــخصی یا تفکر انقلابی گری دائم، با آرام سازی 

اوضاع مخالف اند.
غلامحسین کرباسچی گفت: کســی که وارد میدان 
مذاکره می شود، باید به عنوان یک سرباز شهادت طلب 
نه به فکر آبروی خود باشد، نه به فکر اینکه چه کسی 
در مجلس شعار می دهد یا چه کسی توییت می زند یا 
توهین می کند. اگر می خواهند مصلحت کشور و مردم 
و وضعیت بهتری را برای آینده انقلاب و نظام می  رقم 

بزنند، واقعا باید شهادت طلبانه وارد شوند.
 آغاز مذاکرات ایران و آمریکا رسما از سوی دو کشور 
تایید شده است. با مخابره شدن این خبر در سطح جهان، 
بازار ایران سیگنال را دریافت کرد. هرچند ریزش قیمت 
دلار ناچیــز بود اما کاهش قیمت هر یک دلار با مبلغ 
زیر صدهزار تومان و ریزش قیمت سکه نشان از جنبه  
روانی اخبار دنیای سیاست در بازارهای داخلی داشت.  
به جز بازارهای مالی، بازارهای سیاسی هم این سیگنال 
را دریافت کردند. غرب ســتیزان با اعلام خبر شروع 

مذاکرات صدای مخالفتشان بلند شد.
 در ابتدا یکی از نمایندگان مجلس مدعی شــد قدرت 
خدا در برنامه های حذف شــده اســت. امیرحسین 
ثابتی نماینده نزدیک به ســعید جلیلی هم مذاکره چه 
به صورت مســتقیم و چه به صورت غیرمســتقیم را 
سرکار گذاشتن مردم خواند. گروهی که خود را امت 
حزب الله خوانده اند اعلام کردند که در جواب به »یاوه 
گویی هــای ترامپ قمارباز« برای اعتراض رو به روی 

وزارت خارجه تجمع می کنند.  
در چنین شرایطی سرنوشت این مذاکرات چه خواهد 
شد؟ کرباسچی معتقد است اراده جمهوری اسلامی به 
شکل گیری مذاکرات کنونی بوده است و پاسخ به نامه 

ترامپ نشان دهنده اراده برای حل مسائل است.
 ایــن چهره شــاخص اصلاح طلب بــر نقش مهم 
وزارت خارجــه و دیپلمات های باتجربه تأکید دارد و 
می گوید مردم خواهان آرامش و حل بحران ها هستند، 
درحالی که برخی جریان ها به دلایل منافع شخصی یا 
تفکر انقلابی گری دائم، با آرام سازی اوضاع مخالف اند.

 مشروح گفتگو با غلامحسین کرباسچی، فعال سیاسی 
اصلاح طلب را در ادامه بخوانید؛

 *آقای کرباسچی! مدتی بود که بحث های مذاکره 
غیر مستقیم با آمریکا باز شده بود؛ بعد از اظهارات 
ترامپ، آقــای عراقچی از آغاز این مذاکرات خبر 
دادند. اما به محض اعلام این روند، فضاسازی علیه 
مذاکرات هم آغاز شــده. مثلا یکی از نماینده های 
مجلس هشدار داده که آمریکایی ها به تعهدات خود 
پایبند نبودند. به عنوان مقدمه تحلیل خود را بفرمایید.  

 خوب باید مواظب باشند، اینکه حرف بدی نیست.  
مذاکره ایران و آمریکا باید به نتیجه برسد نه اینکه 

مثل دوران جلیلی هیچ اتفاقی نیفتد
*یعنی فکر می کنید به معنای آغاز حملات درباره 

مذاکره نیست؟
 اینکه حمله نیســت؛ گفتند کــه در مذاکره مواظب 
باشــید، جوانب مختلف را رعایت کنید. این حرف 
بدی نیســت. اما باید دید با چه مقصودی می گویند. 
اگر واقعا دنبال این هستند که گرفتاری برای مملکت 
درست شود و مذاکره نشود و همینگونه این وضعیت 
بحرانی »اقتصادی« و »روانــی« مردم ادامه پیدا کند، 
خلاف اســت؛ اما اگر منظور واقعا این باشــد که تیم 
مذاکره کننده دقت داشته باشند در تنظیم مطالب و در 

صحبت ها حرف بدی نیست.  
 شاید نگاه آنها به همین تیمی است که قبلا زمان آقای 
جلیلی و زمان آقای رئیســی بــود و مدام می رفتند و 
برمی گشتند و هیچ اتفاقی نمی افتاد؛ فقط می رفتند آنجا 
و وقت جلسه بعدی را تعیین می کردند. نباید این گونه 

باشد، مذاکره باید طوری باشد که به نتیجه برسد.  
اگر مجموعه نظام برای مذاکره به نتیجه رسیده باشد 

مخالفت ها تاثیری ندارد
*سوال اینجاست که ترامپ به رهبری نامه نوشته 
و نظام هم به این نامه جواب داده اســت؛ یکی، دو 
روز گذشته هم سرلشکر باقری محورهای این نامه 
را تشــریح کردند. در واقع مذاکرات تصمیم کلان 
نظام است. با توجه به این موضوع فضاسازی برای 

مذاکرات را چگونه تحلیل می کنید؟   

به نظرم این حرف ها تاثیر چندانی ندارد. اگر مجموعه 
نظام به این نتیجه رســیده باشند - که امیدواریم برای 
حل مسائل کشور به این تصمیم رسیده باشند که بعد از 
این همه سال مقداری اعصاب مردم آرام تر شود – این 
حرف ها خیلی تاثیرگذار نیست. همیشه یک عده ای 
باید از این گونه نق ها بزنند. اشکالی هم ندارد؛ بالاخره 
ســلیقه های خود را مطرح می کنند. اما در آخر مردم و 
اکثریت تصمیم می گیرند و تکلیف این ها هم بالاخره 

روشن می شود که چقدر مردم با این ها هستند.  
اگر نظام اراده مذاکره را نداشت کار به اینجا 

نمی رسید که نامه ترامپ را پاسخ دهد
*به نظر شــما نظام چقدر در پیشبرد این مذاکرات 

اراده دارد؟   
اگر اراده نداشت که به اینجا منتهی نمی شد که جواب 
نامه را بدهند. نمی دانم مســتقیم یا غیرمستقیم بودن 
مذاکرات چقدر در ماهیت آن تاثیرگذار باشــد، اما به 
هرحال با اصل مذاکره موافقت شده است. همین تبادل 
نظــر، مذاکره و بیرون آمدن از فازهای امنیتی و نظامی 

تاثیرگذار است.  
 این روزها یک آرامش و به اصطلاح یک اعتمادی در 
بازار ســرمایه و مبادلات ارز و طلا ایجاد شد که نشان 
می دهد بسیاری از مشکلات ناشی از جو روانی جامعه 
اســت. حالا درست اســت که این ها یقه آقای همتی 
بی چــاره را گرفتند، او هم مقــداری در دفاع از خود 
کوتاه آمد و آقای پزشکیان هم مقداری عنایت لازم را 
نداشت، اما معلوم است که با دو تا جمله که آن سمت 
دنیا گفته می شود و یک توییت در ایران ناگهان ۱۵-۱۰ 
درصد دلار و طلا پایین می آیند و بازار ســرمایه یک 

جانی می گیرد.
 این نشان می دهد که بسیاری از معضلات اقتصادی و 
گرفتاری های ما روانی است. درواقع، بخش عمده ای 
از این مســائل مربوط به همین تشنجی است که یک 
عده  دوســت دارند دائما همین شعارها را در مجلس 
و جاهــای دیگر بدهند. اما از نظر مردم که می خواهند 
به آینده شــان اعتماد و زندگی آرامی داشته باشند این 

وضعیت مطلوب نیست.  
 به هرحال، مجموعه نظام به این نتیجه رسیده که از این 
وضعیت عبور کنند. اگر طرف مقابل هم مقداری خوی 
بلندپروازی و اســتکباری را کنار بگذارد، و به این فکر 
کند که در ایران زمینه های مختلفی برای سرمایه گذاری 
و رشــد و توسعه وجود دارد و فضای آرام تری در این 
منطقه ایجاد شود، به نفع همه است. ان شاالله به نتیجه 
برسد؛ این فضا خیلی می تواند به زندگی مردم کمک 

کند.
نقاط منفی ترامپ باید تبدیل به فرصت

 برای ما شود
*آقای کرباســچی! با توجه به شناختی که از آقای 
ترامپ در ایران وجود دارد؛ که در دوره گذشــته 
ریاست جمهوری خود از برجام خارج شد و خیلی ها 
او را غیرقابــل پیش بینی می دانند چقدر خوش بین 

هستید به اینکه این مذاکرات به سرانجام برسد؟
 این خوش بینی مربوط به دوطرف است. فقط مربوط 
به آن طرف نیست. بالاخره هرکسی ویژگی هایی دارد 
و در شخصیت و عملکرد آقای ترامپ هم نقاطی منفی 
وجود دارد. از سوی دیگر می شود از همان نقاط منفی 
به عنوان یک فرصت اســتفاده و بهره برداری کرد. اما 
بخشی از مسائل ترامپ به رقابت های سیاسی داخلی 
خود او در برابر حزب دموکرات مربوط می شود. به غیر 
از توهین ها و حرف های برخورنده ای که می زند، مسئله 
اصلی اش این است که در افکار عمومی آمریکایی ها، 
بــرای انتخابات مجلس و ریاســت جمهوری آینده 

جایگاه مستحکمی پیدا کند.
 اگر با ایــن دیدگاه نگاه کنیم همان نقاط منفی گاهی 
اوقات می تواند برای کشــور فرصت بسازد. مهم این 
است که در دیپلماسی برخورد درستی صورت بگیرد و 
از نقاط منفی طرف مقابل بتوان فرصت ساخت و کشور 

را از معضلات و گرفتاری ها نجات داد.  
 اصلا ماهیت دیپلماســی همین است؛ فکر و ذکر هر 
آدمی و هر کشوری، منافع شخصی خود یا منافع کشور 
خودش است. اما تلاش دیپلماتیک آن است که بتوان 

از همه نقاط به درستی استفاده شود.  
بضاعت جمهوری اسلامی این ها هستند؛ ما که 

نمی توانیم از خارج دیپلمات وارد کنیم 
* شــما تیم مذاکره کننده ایرانی را چگونه ارزیابی 
می کنید و چقدر نسبت به این تیم در پیشبرد مذاکرات  

خوش بین هستید؟

 به هر حال بضاعت جمهوری اسلامی این ها هستند؛ 
ما که نمی توانیم از خارج دیپلمات وارد کنیم. بالاخره 
آقــای عراقچی هم تجربه ای طولانی دارد و مدت ها با 
آقای ظریف و دیگر دیپلمات های برجسته کشور ما کار 
کرده است. در خود وزارت خارجه هم هنوز نیروهای 

فعال و توانمند وجود دارند. 
اگر تیم موجود وزارت خارجه و آقای عراقچی باشند 
و از دیگران هم مشــورت بگیرنــد، امیدواری وجود 
دارد؛ چرا که مذاکره یک کار شخصی و فردی نیست 
بلکه جمعی اســت. در این سال ها هم توان دیپلماسی 
وزارت خارجه، به غیر از ستاره های برجسته ای که در 
گذشته بودند و الان کنار هستند، نشان داده شده است؛ 
در جاهایی که به وزارت خارجه میدان داده شــده و از 
آن خواسته شده که مساله ای از طریق دیپلماسی حل 
شود کار خود را به طریق مثبتی پیش برده است. الان هم 
اگر دســت آقایان باز گذاشته شود، به نظرات آن ها بها 
داده شود و نظرات کارشناسی آن ها پذیرفته شود توان 

دیپلماسی داریم.
دیپلمات ها باید روحیه شــهادت طلبانه داشته باشند؛ 

شهادت زمانی با تیر و تفنگ بود الان هم با بد و بیراه
*گفتید که از دیگران هم مشورت بگیرند، شما 

برای این تیم چه توصیه ای دارید؟
 توصیه من این اســت که در این مقطعی که می تواند 
برای کشور سرنوشت ســاز باشد از آدم های باتجربه 
استفاده کنند،  دچار احساسات نشوند، با مسائل معقول 
برخورد کنند، موقعیت بسیار مهمی است و ضمن اینکه 
می تواند مردم را امیدوار و بســیاری از مسائل کشور را 
حل کند، هم می تواند مثل گذشته برخوردهای ناشیانه 
دوره  آقایان احمدی نژاد و رئیسی اتفاق بیفتد که عده ای 
به سفر بروند، مصاحبه تلویزیونی انجام دهند و برگردند 

اما هیچ اتفاقی نیفتد.
 افــرادی که می رونــد ضمن آنکه باید هــم از توان 
کارشناسی دستگاه خود مثل مشاورین استفاده کنند، و 
هم مقداری تهور و جرات چنین میدانی را به خود بدهند 
که بتوانند راهی را باز کنند. به هرحال یک بن بســت 
بســیار ریشــه داری در وضعیت سیاسی و خارجی 
کشور وجود دارد. شکستن این بن بست به یک تهور 
و ازخودگذشتگی هم احتیاج دارد. یادمان نمی رود که 
وقتی کشور درگیر جریان جنگ تحمیلی هشت ساله 
بود، و همه نوع خسارت مادی و معنوی به کشور وارد 
می شد، کسی که توانست با یک تهور و شجاعت این 
بحران و دوره سخت از سر کشور بگذراند مرحوم آقای 
هاشمی بود؛ ایشان با جرات پیش امام رفت و گفت که 
مــن حاضرم قطعنامه را امضا کنم، بعد من را به عنوان 
مسئول جنگ محاکمه کنید و حتی اعدام کنید. قاعدتا 
این حرف و صحبت هم طوری نبود که جنبه تبلیغاتی 
داشته باشد؛ این حرف درواقع پشت پرده و بین ایشان 
و امام محرمانه بود. ایشان خیلی هم تعارف نداشتند و 
واقعا حاضر بودند که کشور را از این بحران و بن بست 
عبور دهنــد، ولو آن که به قیمت آبرو، حیثیت و حتی 

جان شان تمام شود.  
 فکر می کنم الان هم باید این تجربه ها و نگاه ها را داشته 
باشیم. کسی که الان دارد وارد این میدان می شود، واقعا 
باید به عنوان یک سرباز شهادت طلب نه به فکر آبروی 
خود باشد، نه به فکر اینکه چه کسی در مجلس شعار 
می دهد یا چه کسی توییت می زند یا توهین می کند. اگر 
می خواهند مصلحت کشور و مردم و وضعیت بهتری 
را بــرای آینده انقلاب و نظام می  رقم بزنند، واقعا باید 

شهادت طلبانه وارد شوند. 
شــهادت زمانی با تیر و تفنگ اســت و زمانی هم با 
همین بدو بیراه گفتن ها، سخنرانی های پیش از دستور 
و پس از دستور، شعار و این هاست. واقعا دیپلمات ها 
باید روحیه شهادت طلبانه داشته باشند و با شجاعت، 

ازخودگذشتگی و تهور وارد این میدان شوند.
 طبیعی اســت که این کار می تواند در کشور مخالف 
و موافق داشته باشد. اکثریت مردم طبعا کف و سوت 
می زنند و تحسین می کنند، عده ای هم برمبنای منافع 
مادی خود یا منافع حزبی یا اعتقادی مخالف باشند. آنها 
باید بایستند و چیزی که وظیفه شان است و فکر می کنند 

مصلحت مردم و کشور را دنبال کند.  
اکثریت مردم بعد از سال ها کش و واکش 

می خواهند شرایط آرام تری داشته باشند
* از یک طرف اجازه مذاکره غیرمســتقیم از سوی 
رهبری داده شده و از سوی دیگر شاید بی اعتمادی 
مخالفان مذاکره نسبت به دولت پزشکیان و تیم کنونی 
در مقایسه با دولت روحانی که مذاکرات برجام را 
پیش  می برد کمتر شده است. فکر می کنید که در روند 
مذاکرات آنها چه عکس العمل هایی نشان خواهند 

داد؟
 همین کارهایی که شــما خودتان به آن اشاره کردید؛ 
به هرحال این ها با نجات کشور از این شرایط بحرانی 
مخالف هستند. مخالفت شان هم با به دلیل منافع است 
و یا فکر می کنند دیدگاه  انقلابی آن اســت که همیشه 
در حال جنگ و نبرد و شــعار دادن باشیم. در حالی که 
اکثریت مردم دنبال یک زندگی آرام هستند. مردم بعد 
از ۳۰- ۴۰ ســال کش و واکش در کشور می خواهند 

شرایط آرام تری داشته باشند.
 وضعیت اقتصادی هم به جای خود ... اما اکثریت مردم 
چنین نگاهی دارند اما عده ای بالاخره ممکن اســت 
مخالفت کنند. اما صحنه بسیار روشن است و در مورد 

آن خیلی تردیدی نیست.  

مردم آرامش می خواهند ... مسئولان متوجه شدند  
کسانی که خود را هسته 

سخت نظام می دانند، 
گروهی هستند که بسیار 

کوچکتر از اقلیت اند

این مثلا هسته سخت ، در تفسیری که از جایگاه و اهمیت خود می کند، می خواهد 
قــدرت را در برابــر اکثریت قریب به اتفاق مردم قرار دهد و به حکومت یادآوری 

می کند که »یا ما، یا اکثریت قاطع مردم«.
هنگامی که کفگیر تندروها به ته دیگ خورده، مجبور شده اند مکنونات قلبی خود 

را آشکار کنند.
 تحصن ده ها روزه چند نفر جلوی مجلس و جمع آوری آنها از سوی پلیس مورد 
اعتراض افراد پشت پرده متحصنین قرار گرفت و یکی از مهم ترین استدلال های 
مخالفان که واقعیت این اعتراضات را روشــن می کرد را یک نماینده تندرو گفت: 
»هسته سخت نظامی که سکه ۱۰۰ میلیونی و دلار ۱۰۰ هزار تومانی را دارند تحمل 
می کنند، دل شان به این خوش است که اینجا احکام خدا دارد اجرا می شود. اگر قرار 
است از اسلام تهی شود برای چی خون بدهیم و گرانی را تحمل کنیم؟ امیدوارم 
شورای عالی امنیت ملی فهم این موضوع رو داشته باشه که اگر بخواد به این قصه 
ادامه بده هسته سخت نظام ناامید میشن. اگه هسته سخت نظام ناامید شدن و جدا 

شدن رحم الله من یقرا فاتحه مع الصلوات.«
این اظهارات نشــانگر عمق فاجعه ای است که، عده ای می خواهند خود را تحت 
عنوان هســته سخت قدرت جا بیندازند. این مثلا هسته سخت، در تفسیری که از 
جایگاه و اهمیت خود می کند، می خواهد قدرت را در برابر اکثریت قریب به اتفاق 

مردم قرار دهد و به حکومت یادآوری  می کند که »یا ما، یا اکثریت قاطع مردم«.
 نکته اینجاست که بخشی از دست اندرکاران حکومت متوجه شده بودند که این 
گروه حتی اقلیت هم نیستند، چون اقلیت های اجتماعی هم تعدادی قابل توجه بوده 
که در هر صورت مهم هستند. اینها بسیار ناچیزتر از صدای شان هستند. صدای شان 
در رسانه رسمی و سایر رسانه هایی که از بیت المال ارتزاق می کنند بازتاب زیادی 
دارد و متکی به حمایت های مالی از جیب دولت و از طریق نهادهای خاص هستند 
و برای تذکر دادن به حجاب زنان پول می گیرند، لذا این تصور نادرست پیش آمده 
که گویی نفوذ واقعی آنان به اندازه صدای شان و اقلیتی قدرتمند هستند. از این رو 
برنامه ای را طراحی کردند که اول دایره نفوذ بسیار اندک آنان را نشان دهند، سپس 

ماهیت فکری و رویکردی آنان را برملا نمایند.
 برای این دو کار برنامه ای بهتر از تحصن اخیر نبود. این تحصن نشــان داد که این 
افراد حداکثر همین چند ده نفر هســتند که با انواع حمایت های لجستیکی جلوی 
مجلس جمع شده بودند و پس از حدود ۵۰ روز تعدادشان زیاد نشد که کمتر شد 

و داشت به طور کامل آب  می رفت.  
 نتیجه این وضعیت برای هر ناظری روشــن بود. خوشبین ترین افراد به آنان نیز با 
دیدن آنان، تغییر نظر دادند و معلوم شد که بسیار کوچک تر از هر اقلیتی هستند. در 

واقع هیچی نیستند. ولی ضربه اصلی را در کیفیت ماجرا خوردند.
  اینکه برخی از آنان به صراحت نگاه بسیار منفی مردم را نسبت به خود شرح دادند، 
یا در مقابله با پلیس اقدام به خودزنی کرده یا تهدید به خودکشی نمودند و... همه 
و همه نشان می داد که چیزی به نام ارزش های دینی در ذهنیت این جماعت وجود 
خارجی ندارد. آنان که در ســن بنده هستند، می دانند که زنان محجبه و مومن اول 
انقلاب تا چه حد محجوب و مودب و مبادی آداب و ملتزم به ارزش ها بودند، آن 
نسل هنوز هم چنین هستند، در حالی که از نحوه برخورد این جماعت معلوم شد 

که با این ارزش ها و گزاره ها آشنایی ندارند. 
هم اکنون هم برخی از این بانوان تحت عنوان دفاع از حجاب و عفاف در شبکه های 
مجازی چنان ادبیات غیرعفیفانه ای دارند که انسان خجالت می کشد آنها را از زبان 
یک زن مسلمان بشنود! این گروهک کمتر از اقلیت، هم از حیث کمیت و عدد و 
هم از حیث کیفیت و ارزش های رفتاری ســقوط کامل کرد و این تحصن بهترین 

برنامه برای پایان دادن به سر و صداهای آنان بود.
 این اقلیت پر ســروصدا، خودشــان نیز دچار توهم شــده بودند. توهم از حیث 
دین مداری و دفاع از ارزش ها، توهم از حیث اینکه هسته سخت قدرت هستند و 
قدرت روی حمایت آنان استوار است. قدرتی که ملت را فراموش کند و آن را به 
یک هسته بی خاصیت بفروشد آخر و عاقبتی ندارد. از نظر محتوایی هم دست آنان 
رو  شد، زیرا در شرایط تورمی و مهم تر از آن با  وجود فقر و فساد گسترده؛ مساله 
مورد ادعای آنان یعنی حجاب، چیزی است که اتفاقا با عملکرد کنونی این گروهک 

مردم بیش از پیش از حجاب دورتر می شوند.
 اطمینان داریم که این هسته سخت گلوگیر نیست و گلوی نظام آن اندازه وسیع 
باشــد که چنین هســته های ناچیزی را رد و هضم کند. آنان با طلبکار جلوه دادن 
خویش دنبال جاانداختن نیازمندی حکومت به حفظ این هسته اند. سخنان آقای 
باهنــر، قالیباف و نمایندگانی که متوجه برنامه خطرناک این مجموعه شــده اند 
جملگی حکایت از آن دارد که تصمیم خود را درباره حجاب گرفته اند. گرچه در 
برخی مناطق چون اصفهان و مشهد شاهد خودسری هایی هستیم که ممکن است 
مشکلاتی ایجاد کند و مسوولان باید مانع این روند شوند و اجازه بحران سازی 
به آنان ندهند. دیر یا زود این خودســخت پنداری این هسته باید پوسته دیگری 
بــرای خــود پیدا کند. آنان در ادامه و در جریان مذاکرات ایران و امریکا نیز فعال 

خواهند شد.

یادداشت . . .

عباس عبدی 
تحلیلگر مسائل سیاسی

ســرویس سیاسی -    ویتکاف که ازسوی آمریکا برای گفت وگو با ایران انتخاب 
شده، سابقه طولانی در مذاکرات حساس دارد. او پیش تر به عنوان نماینده ترامپ در 

موضوع اوکراین با ولادیمیر پوتین مذاکره کرده بود.
 مذاکرات غیرمســتقیم ایران و آمریکا در حالی از شنبه در عمان برگزار می شود که 

تفاوت سطح نمایندگان ۲ طرف مورد سؤال قرار گرفته است.
این ناهم سطحی به دلیل غیرمستقیم بودن مذاکرات است؛ چون در چنین شرایطی، 
لزومی بر حضور مقامات هم رده وجود ندارد. علاوه بر این، هر کشــوری ترجیح 

می دهد فرد مورد اعتماد خود را برای این گفت وگوها انتخاب کند.
ایــران باوجود تمایل آمریکا برای مذاکره  مســتقیم، بــر برگزاری گفت وگوهای 
غیرمستقیم در عمان پافشاری کرده و طرف آمریکایی ناچار به پذیرش این شروط 
شده است. ویتکاف که ازسوی آمریکا برای گفت وگو با ایران انتخاب شده، سابقه 
طولانی در مذاکرات حســاس دارد. او پیش تر به عنوان نماینده ترامپ در موضوع 

اوکراین با ولادیمیر پوتین مذاکره کرده بود.

 

چرا سطح مذاکره کنندگان ایران و 
آمریکا در عمان متفاوت است؟

سرویس سیاسی -   فعال سیاسی با بیان اینکه نظریه وفاق باید با جدیت پیگیری شود، 
چراکه در آینده آثار بسیار مثبتی خواهد داشت، مشروط بر اینکه استمرار داشته باشد، 

گفت: ما در ابتدای راه پروژه وفاق قرار داریم.
»ناصــر ایمانــی« در ارزیابی خود از ارتباط و تعامل دولت با احزاب گفت: انتظار ما از 
مقامات عالی رتبه دولتی، از جمله رئیس جمهور و معاون اول وی، برقراری ارتباط هر 
چه بیشتر مستمر و مؤثر با احزاب است البته این ارتباط در سال گذشته، با توجه به مدت 

زمان کوتاه  فعالیت دولت، چندان میسر نشد.
عملکرد دولت چهاردهم نسبت به احزاب مثبت است

وی گفت: مهم است دستگاه های مختلف ذیربط و نه فقط شخص رئیس جمهور یا 
معاون اول بتوانند در حوزه های کاری خود با احزاب ارتباط مستمر برقرار کرده و نظرات 
آن ها را بشنوند. تاکنون، هیچ مورد منفی ای در عملکرد دولت چهاردهم، مبنی بر برخورد 
نامناسب با احزاب مختلف، صرفنظر از گرایش و دیدگاهشان، مشاهده نکرده ایم. البته، 

فکر می کنم حدود هفت ماه، زمان کمی برای قضاوت درباره عملکرد دولت است.
این تحلیلگر سیاسی در پاسخ به این سوال که گستردگی وفاق ملی برای حل مشکلات 
مردم چقدر ضروری اســت؟ اظهار کرد: کســانی که پروژه وفاق را شکست خورده 
می دانند، قدرت درک و تحلیل اندک و محدودی دارند آن ها تصور می کنند با استیضاح 

یک وزیر از میان ۲۰ وزیر، وفاق ملی از بین می رود.
ایده وفاق رئیس جمهور در زمان مناسبی ارائه شد

ایمانی معتقد است وفاق به آن معنا که برخی تصور می کنند نبود اولاً، ایده وفاق که توسط 
آقای رئیس جمهور مطرح شد، ایده ای بسیار مناسب و به جا بود و در زمان مناسبی نیز 
ارائه شد، این موضوع به طور جدی پیگیری شد و آقای رئیس جمهور در این زمینه تلاش 
قابل توجهی کردند. نهادهای مختلف، از جمله مجلس و قوه قضاییه به این پیام وفاق 

پاسخ مثبت دادند و تا حد زیادی با دولت همکاری کردند.
نظریه وفاق آقای رئیس جمهور باید با جدیت پیگیری شود، چراکه در آینده آثار بسیار 
مثبتی خواهد داشت، مشروط بر اینکه استمرار داشته باشد.وی یادآور شد: اینکه مجلس 
از اختیار قانونی خود استفاده کند و به وزیری رای عدم اعتماد ندهد، به معنای شکست 
وفاق نیست. به اعتقاد من، نظریه وفاق آقای رئیس جمهور باید با جدیت پیگیری شود، 

چراکه در آینده آثار بسیار مثبتی خواهد داشت، مشروط بر اینکه استمرار داشته باشد.
وفاق باید استمرار یابد، حتی اگر پزشکیان رئیس جمهور نباشد

وی درخصوص گســترش وفاق و ضرورت آن به عنوان یکی از مطالبات سیاسی و 
حزبی برای حل مشــکلات اقتصادی، گفت: ما در ابتدای راه پروژه وفاق قرار داریم. 
نظریه وفاق، همبستگی و اتحاد درون دستگاه های حکومتی و نظام، نظریه ای است که 
باید همواره در دستور کار قرار گیرد، حتی اگر آقای پزشکیان رئیس جمهور نباشد به 
عبارت دیگر، بحث وفاق یک پروژه بلندمدت است که باید استمرار پیدا کند و نباید 

تصور کنیم که با بروز مسائل جزئی میان سه قوه، وفاق از بین می رود.
این فعال سیاسی تصریح کرد: البته باید به این نکته نیز توجه داشت که نباید از وفاق به 
عنوان ابزاری برای سرکوب مخالفان استفاده کنیم و نباید این گونه باشد که هرگاه احزاب 
یا افرادی قصد اظهارنظر دارند، به آن ها گفته شود که مخالف وفاق هستند یا قصد برهم 
زدن آن را دارند در واقع، همه باید از ایده و نظریه وفاق که آقای رئیس جمهور مطرح 
کرده اند، پاسداری کنند. ما باید وفاق را به درستی بشناسیم و درک کنیم و بدانیم که منظور 

آقای رئیس جمهور از وفاق چه بوده است.
چیزی که پاشــنه آشیل وفاق محسوب می شود، اســتفاده ابزاری از آن است، به این 
صورت که اگر فرد یا افرادی موضوعی را مطرح کردند، سریعاً به ضد وفاق بودن متهم 

نشوندپاشنه آشیل وفاق استفاده ابزاری از آن است
ایمانی با بیان اینکه آقای پزشــکیان بارها این موضوع را مطرح کرده اند که در شرایط 
دشوار کنونی کشور، تمامی کسانی که به نحوی می توانند در اداره حکومت موثر باشند، 
چه مسئولیت قانونی داشته باشند و چه نداشته باشند، باید با یکدیگر همدلی کنند تا 
بتوانیم کشور را از این وضعیت نجات دهیم، گفت: همدلی مسئولان، چه دارای منصب 
و چه بدون منصب، در درون حکومت، در شرایط کنونی کشور، بسیار ضروری و یک 

پروژه بلندمدت است.
وی خاطرنشان کرد: چیزی که پاشنه آشیل وفاق محسوب می شود، استفاده ابزاری از 
آن است، به این صورت که اگر فرد یا افرادی موضوعی را مطرح کردند، سریعاً به ضد 
وفاق بودن متهم نشوند از سوی دیگر، نباید موضوع وفاق را به طور مداوم به گونه ای 

مطرح کنیم که فکر و اندیشه آن دستمالی شود.

 ایمانی فعال سیاسی مطرح کرد؛

نگاه مثبت دولت چهاردهم به احزاب 

سرویس سیاســی -    عضو کمیسیون 
عمران مجلس شــورای اسلامی گفت:  
مجلس شورای اسلامی باید دستوراتی 
که به نوعــی الان اهمیت کمتری دارد را 
کنار بگذارد و در سه ماه اول سال به طور 
جدی به عملی ســازی شعار سال یعنی 

سرمایه گذاری برای تولید بپردازد.
عباس صوفی، نماینــده مردم همدان و 
فامنین در مجلس شــورای اســلامی با 
اشاره به شعار سرمایه گذاری برای تولید 
عنوان کرد: مقام معظم رهبری با درایت و 

دوراندیشی، شعار امسال را سرمایه گذاری برای تولید نامیدند . در سال های گذشته نیز 
رهبر انقلاب به لحاظ حساسیت های کشور، شعارهایی از جنس اقتصادی برای کشور 
نامگذاری کرده اند. لذا این نشان می دهد بحث اقتصادی بسیار حائز اهمیت است و 

مجلس و دولت باید توجه ویژه  ای به این موضوع داشته باشند.
وی ادامه داد: دولت باید ورودی جدی به شعار سال داشته باشد و برای عملی سازی 
آن اختیارات لازم به استانداران بدهد. از سوی دیگر دولت باید قوانینی که برای تسهیل 
سرمایه گذاری در تولید لازم است را از مجلس تقاضا کند. مجلس شورای اسلامی نیز 
باید دســتوراتی که به نوعی الان اهمیت کمتری دارد را کنار بگذارد و در ســه ماه اول 
سال به طور جدی به عملی سازی شعار سال یعنی سرمایه گذاری برای تولید بپردازد. 

عضو کمیســیون عمران مجلس شورای اســلامی تاکید کرد:  قطعا راه برون رفت از 
مشکلات اقتصادی کشور ، حل مشکلات کشور مانند شغل و نیاز به مسکن در گروی 
عملی سازی شعار سرمایه گذاری برای تولید می باشد. یعنی اگر تولید کشور افزایش پیدا 
کند، مشکل اشتغال هم حل می شود. مجلس نیز باید از شعارهای کلیشه ای دوری کند 
و به صورت جدی در بحث نظارت و قانون گذاری به وظایف خود عمل کند. امیدوارم 
در انتهای سال شاهد این باشیم که که در افزایش تولید موفق بوده ایم.  قطعاً راه برون 
رفت از مشکلات کشور چه در حوزه اقتصاد و  چه در حوزه اشتغال توجه به موضوع 
تولید هست که به درستی مقام معظم رهبری شرایط حال حاضر کشور را درک کردند 

و شعار امسال را سرمایه گذاری برای تولید قرار دادند.

صوفی عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی:

مجلس در سه ماه اول سال به اجرای 
شعار سال بپردازد

سیاسی


